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شــهروند| هر ایرانی ســالانه چیــزی نزدیک به 
نیم کیلوگرم سم با محصولات کشاورزی مصرف می کند. 
براســاس آماری که منابع مختلف اعلام کرده اند، سرانه 
مصرف سم همراه محصولات کشــاورزی برای هر ایرانی 
بین 400 تا 450گرم اســت. حالا گرچه وزارت بهداشت 
به آمار هشــداردهنده باقیمانده ســموم در محصولات 
کشــاورزی اصرار دارد، اما وزارت کشاورزی کمتر زیر بار 
این آمار رفته و بارها تأکید کرده اســت که ایران کمتر از 
میانگین جهانی درمزارع خود سم استفاده می کند. با این 
حال دیروز بهمــن امیری لاریجانی مدیرکل دفتر ترویج 
ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی به فارس 
اعلام کرده، براساس تفاهمنامه ای که با سازمان استاندارد 
به امضا رسیده، از این پس همه محصولات کشاورزی پس 
از تأیید کلینیک های گیاه پزشکی کد استاندارد می گیرند 
تا امکان رهگیری از تولید تا توزیع وجود داشته باشد. به 
گفته او، قبل از نصب آرم استاندارد، کد 16رقمی ازسوی 
ســازمان حفظ نباتات روی محصول درج می شــود که 
کلینیک های گیاه پزشکی با نمونه گیری از محصول و انجام 
آزمایش های مختلف ازجمله باقیمانده سموم آن را تأیید 
خواهند کرد. پس از تأیید آزمایشــگاه های گیاه پزشکی، 
محصول وارد فرآیند استاندارد می شود و اگر بتواند رده های 
بالای استاندارد را هم طی کند، گواهینامه ارگانیک را هم 
دریافت خواهد کرد. این موضوع درحالی رخ می دهد که 
علی  هادی زاده معلم رئیس کمیســیون کشاورزی اتاق 
ایران چندان به این اتفاق خوشبین نیست و به »شهروند« 
می گوید: در اقتصاد ایران بی شمار تفاهمنامه هایی است 

که درحد کاغذ مانده اند و هرگز اجرایی نشده اند. 
پایانی بر مناقشه وزارت بهداشت و جهاد 

اما درحالی براســاس ماده 28 قانون حفظ نباتات در 
زمینه امحای محصولات غیرمجاز، اگر محصولی سموم 
درون آن ازحد مجاز بالاتر باشد، وزارت بهداشت موظف 
اســت با همکاری شــهرداری آن محصول را امحا کرده 
و از توزیع آن نیز جلوگیری کند که به گفته مســئولان 
وزارت بهداشــت چنین امکانی برای این دستگاه وجود 
ندارد. هدایت حســینی مدیرکل نظارت بر فرآورده های 
غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و داروی وزارت بهداشت 
دراین باره بارها اعلام کرده است؛ به دلیل این که درکشور 
امکان ردیابی محصولات کشاورزی وجود ندارد، بنابراین 
امکان شناسایی سرمنشأ برای امحای محصولات دارای 
مشــکل نیز وجود ندارد. ضمن این که درهیچ جای دنیا 
کسی با محصول نهایی مبارزه نمی کند و معمولا از منبع 
تولید، اصلاحات لازم انجام می شود.او همچنین درپاسخ 
به این انتقاد که چرا وزارت بهداشت در آزمایش های خود 
از مزارع برای نمونه برداری استفاده نمی کند تا مشکل از 
سرمنشأ حل شود، گفته است: امکان چنین کاری برای 
وزارت بهداشــت میسر نیســت، زیرا مطابق آمار وزارت 
جهاد کشــاورزی 100 میلیون تن محصولات کشاورزی 
درکشور تولید می شــوند که اگر ما تمامی امکانات خود 

را هم بســیج کنیم، باز نمی توانیم چنین کاری را انجام 
دهیم و بنابراین ما از سیســتم رندوم چک )نمونه برداری 
 تصادفی( و آن هــم از ســطح بازار های میــوه و تره بار

 استفاده می کنیم.
اتفاق کاغذی! 

اما حالا با امضای این تفاهمنامه صدور کد استاندارد برای 
محصولات کشــاورزی گویا قرار است که پرونده مناقشه 
میان سازمان غذا و دارو، استاندارد و مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی که ریشه در ســال های دور دارد، بسته شود اما 
علی  هادی زاده معلم رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران 

چندان به این اتفاق خوشبین نیست 
و معتقد اســت کــه تفاهمنامه ها 
ارزشی فراتر از ثبت درکاغذ ندارند 
و ازطرفی زیرســاخت های اجرای 
چنین طرحی فراهم نیســت. او با 
بیان این که این تفاهمنامه ها معمولا 
خیلی درکشــور ما جــدی گرفته 
نمی شوند، به »شهروند« می گوید: 
امیدوارم این تفاهمنامه چیزی فراتر 

از یک کاغذ و چند امضا باشد؛ چراکه تفاهمنامه هایی در 
این دست که هیچ گاه اجرایی نشــده اند، در اقتصاد ایران 
بسیار یافت می شوند و اگر واقعا بتوانیم این تفاهمنامه را 
عملی کنیم، قدم بسیار ارزشمندی برای سلامتی مردم 
کشور برداشــته ایم.به گفته معلم، عملی شدن این طرح 
بیــش از هرچیزی نیاز به آزمایشــگاه ها و کلینیک های 
مخصوصی دارد که اداره و تأسیس آنها کار هرکسی نیست. 
هرشهر و شهرستانی باید به تعداد کافی از این لابراتورها 
بــا حمایت بخش دولتی داشــته باشــد. کلینیک های 
گیاه پزشکی حال حاضر در ایران، خیلی متعدد و مجهز 
نیستند و اگر این تفاهمنامه در این حالت امضا و اجرایی 
شــود، درحد یک اتفاق کاغذی باقی خواهد ماند.گفتنی 
است؛ درحال حاضر تنها حدود  هزار کلینیک گیاه پزشکی 

درسطح کشور مشغول ارایه خدمات به بهره برداران بخش 
کشاورزی هســتند که درصورت اجرایی شدن این طرح 
و نهادینه شــدن فرهنگ اســتفاده ازخدمات این مراکز 
 دربین بهره برداران بخش، ضرورت دارد که تعداد آنها به 

چند برابر برسد. 
داستان از کجا شروع شد 

اوایل  سال 93 بود که اجرای طرحی به نام »پی ام سی«، 
ازســوی وزارت بهداشــت و با همکاری ســازمان جهاد 
کشــاورزی برای بررســی وجود ســموم درمحصولات 
پرمصرف کشــاورزی کلید خــورد. طرحی کــه نتایج 
نگران کننده ای داشت؛ 7 محصول 
آلودگی  کشــاورزی،  پرمصــرف 
بالایــی دارند و ایــن، خطر بزرگی 
است که 80 میلیون ایرانی را تهدید 
می کند.دراین طــرح، 4 محصول 
شــامل خیار، گوجه فرنگی، سیب 
درختی و برنــج ازنظر آفت کش ها 
و باقیمانــده ســموم و 3 محصول 
ســیب زمینی، پیاز و کاهو از نظر 
باقیمانده کودهای شــیمیایی شــامل نیترات و فلزات 
سنگین مورد بررسی قرار گرفت که مطابق این بررسی ها 
10 درصــد ازنمونه های مورد آزمایــش از نظر باقیمانده 
سموم کشــاورزی بالاتر ازحد معمول بوده است.آن طور 
که هدایت حســینی مدیرکل نظارت بــر فرآورده های 
غذایی و آشــامیدنی ســازمان غذا و دارو اعلام کرده بود، 
از نمونه های مورد ارزیابــی در این محصولات کمترین 
عدم انطباق با اســتاندار های لازم در برنج با زیر 2 درصد و 
بیشترین مورد در ســیب درختی با 10 درصد دیده شد. 
گوجه فرنگی و خیار نیز به ترتیب بعد از ســیب درختی 
بالاترین ســموم باقیمانــده درخــود را دارا بوده اند.این 
درحالی بود که محمدعلی باغستانی رئیس سازمان حفظ 
نباتات کشــور در واکنش به مطالب مطرح شده ازسوی 

وزارت بهداشت مبنی بر باقیمانده سموم کشاورزی در 7 
محصول پرمصرف باغی و زراعی شامل خیار، گوجه فرنگی، 
سیب درختی، ســیب زمینی، کاهو، پیاز و برنج برخی از 
آزمایش های انجام شده ازسوی وزارت بهداشت را نادرست 
دانســته و در ادامه به ضرورت حمایت دولت و اختصاص 
بوجه مناســب در زمینه مبارزه با سموم و آفت کش های 
 غیرمجــاز درمحصــولات کشــاورزی تأکیــد کــرد.
او میزان مصرف ســموم کشاورزی درکشــور را کمتر از 
میانگین جهانی ذکر کرد و گفت: میزان مصرف ســموم 
درمحصولات کشاورزی درکشور 50 تا 60 درصد متوسط 
دنیاست.هرچند که رئیس سازمان حفظ نباتات به روند 
اجرایی ایــن آزمایش ها انتقاداتی وارد کرده اســت، ولی 
موضوع آن قدر مهم بوده که ســازمان تعزیرات حکومتی 
نیز خواستار تشکیل جلسه ای به منظور بررسی این موضع 
شده و ازتمامی مسئولان مرتبط خواسته شده تا به منظور 
رفع مشکل در این جلسه شرکت کنند.آن طور که حسین 
رســتگار رئیس آزمایشگاه مرجع ســازمان غذا و داروی 
وزارت بهداشت گفته بود؛ »طبق بررسی های انجام شده 
درحال حاضر مصرف بیش ازحد سموم مجاز و همچنین 
اســتفاده از ســموم قاچاق در برخی از مزارع وجود دارد 
که ضرورت نظارت و کنتــرل این آفت کش ها را به عنوان 
 اولویــت مهم وزارت بهداشــت و جهاد کشــاورزی قرار 

داده است«.
سرانه هر فرد در مصرف سم های کشاورزی 400 

گرم است
براساس اعلام منابع مختلف میزان سمی که هر ایرانی 
سالانه با محصولات کشــاورزی مصرف می کند، اندکی 
کمتر از نیم کیلوگرم در  ســال اســت. اعدادی که منابع 
مختلف برای سرانه مصرف ســم محصولات کشاورزی 
در ایران اعــلام کرده اند، چیزی بیــن 400 تا 450گرم 
است. عین اللهی قائم مقام دانشکده علوم پزشکی بقیه الله 
به این آمار صحه گذاشــته و به مهر گفته اســت؛ سرانه 
مصرف هرفرد درمصرف سم های کشــاورزی، 400 گرم 
است و اعلام کرد که به گفته او، آمار مبتلایان به سرطان 
درمناطقی که اســتفاده از ســموم و کودهای شیمیایی 
بالا بوده، افزایش نشــان می دهد.او با بیان این که مصرف 
ســالانه کود های شیمیایی درکشــاورزی کشور حدود 
5.4 میلیون تن اســت که این رقم طی 10 سال گذشته 
دوبرابر شده، افزود: میزان مصرف اوره درحدود 5.2 میلیون 
 تن در  ســال اســت و فســفات در رده دوم قــرار دارد.

عین اللهی با یــادآوری این که 90 درصد ســرطان های 
گوارشــی در مناطقی ازکشــور قرار دارد که 50 درصد 
کودهای شیمیایی در آنجا مصرف می شود، اظهار داشت: 
گلستان و مازندران ازجمله این مناطق هستند.وی با اشاره 
به این که طی چند ماه اخیر رتبه اول سرطان معده را کسب 
کرده ایم، افزود: روند ســرطان های گوارشی درکشور رو 
به افزایش است که حداقل یک سوم آن به خاطر مصرف 

کودهای شیمیایی درکشاورزی است.

 مأموریت ویژه رئیس جمهوری
 به 3 وزیربرای »زاینده رود«

ایسنا|  زاینده رود امسال  سال سخت و پرخبری 
را پشت سر گذاشت و میزان ذخیره آب این رودخانه 
تا 10 درصد نیز رســید. این موضــوع درحالی رخ 
می دهد که علی ربیعــی، وزیر کار، تعــاون و رفاه 
اجتماعی در ســفر دو روزه ای که به اصفهان داشته 
است، از ماموریت ویژه رئیس جمهوری به سه وزیر 
برای زاینده رود خبر داد. او با اشــاره به مشــکلات 
عدیده زاینــده رود تأکید کرد: اصفهان سرشــار از 
پتانسیل ها و البته مشکلات عدیده است. کمبود آب 
به کشاورزی صدمه جدی زده و همزمان نسل اول و 
دوم صنعت رو به افول است. به همین خاطر اصفهان 
دوران سختی را پشت سر می گذارد. او ادامه داد: در 
یک دوره ای که بهتر است نام نبریم، تعادل 600 ساله 
برداشت های آب حوزه آبریز زاینده رود را به هم زدند 
و بازگرداندن این تعادل نیازمند سال ها تلاش است 
و همان طور که دولت تدبیر و امید در بخش صنعت 
با یک ریزش اجتناب ناپذیر مواجه شــد، در بحث 
زاینده رود نیز با یک خشکسالی طولانی قرین شده 
است. وزیر کار خبر داد: سه وزیر که ارتباط نزدیکی 
با مشکلات زاینده رود دارند،T مکلف شده اند تمام 
توان و قوای خــود را برای احیای دایــم زاینده رود 
صرف کنند و چهارشنبه پیش با حضور شخص آقای 
رئیس جمهوری ساعت ها فقط در مورد زاینده رود و 

مشکلات آب استان اصفهان بحث شد.

پیشنهاد ویژه

ویترین ایران

 بانک مشترک ایران و ونزوئلا 
وام ازدواج می دهد 

روابط عمومی بانک مرکزی| بانک های ایران 
و ونزوئلا و توسعه صادرات از هفته جاری به سامانه 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج متصل می شوند. 
متقاضیان دریافت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
می توانند از چهارشــنبه مورخ 19  آبــان 1395، 
نسبت به انتخاب این دو بانک در سامانه تسهیلات 
ازدواج اقدام کنند. درحال حاضر 29 بانک و موسسه 
اعتباری در سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
پذیرفته شــده اند که با افزوده شدن بانک مشترک 

ایران و ونزوئلا ،  این عدد به 31 خواهد رسید.

 پیشنهاد اروپایی ها
 برای توسعه میادین پر ریسک نفت

فارس| رکن الدین جوادی معاون وزیر نفت گفت: 
برای میادین با ریســک بالا به ویژه در دریا از سوی 
شرکت های خارجی معتبر 3 پیشنهاد در قالب مدل 
جدید قراردادهای نفتی ارایه شــده است. او اظهار 
داشت: برای میادین با ریسک بالا به خصوص در دریا 
از سوی شرکت های خارجی معتبر پیشنهاداتی در 

قالب مدل جدید قراردادهای نفتی ارایه شده است.

نرخ تورم روستایی؛ 7/5درصد
مهر|  مرکز آمار ایران گزارش شــاخص قیمت 
کالاها و خدمــات مصرفی خانوارهای روســتایی 
کشور در مهرماه امسال را اعلام کرد که بر این اساس 
شاخص کل در مهرماه عدد 243.9 را نشان می دهد 
که نسبت به ماه قبل 0.1 درصد کاهش داشته است، 
ضمن این که شاخص کل نسبت به ماه مشابه  سال 
قبل )تورم نقطه به نقطه( 7.3 درصد افزایش و نسبت 
به مــاه قبل 7.5 درصد کاهش یافته اســت. درصد 
تغییرات شاخص کل در 12 ماهه منتهی به مهرماه 
1395 نسبت به دوره مشــابه  سال قبل 7.5 درصد 
است که نسبت به تورم 12 ماهه منتهی به شهریور 

امسال 7.7 درصد کاهش را نشان می دهد.

ویترین جهان

اقتصاد مجازی

تولید هواپیمای چینی- روسی
اخیرا چین و روســیه از آغاز همکاری خود برای 
ســاخت یک هواپیمــای پهن پیکر مســافربری 
رونمایی کردند کــه این مســأله می تواند جایگاه 
بویینگ و ایربــاس را در جایگاه جهانی تهدید کند. 
این هواپیمای بزرگ مسافربری به صورت مشترک 
توسط دوشرکت یونایتد ایرکرافت روسیه و شرکت 
هواپیمایــی بازرگانی چین تولید خواهد شــد که 
نخســتین نمونه آن طی چند  ســال آینده به بازار 
معرفی خواهد شد. چین و روسیه برای ساخت این 
هواپیما به صورت مشــترک 13 تا 20 میلیارد دلار 

سرمایه گذاری خواهند کرد. » بیز ژورنال«

 خطوط تلفن بدون کارکرد 
جمع  آوری نمی شود

مهر| معاون شــرکت مخابرات ایران گفت: این 
شرکت هیچ گونه برنامه ای برای جمع آوری خطوط 
تلفن ثابت بدون کارکرد ندارد. داوود زارعیان درمورد 
انتشار برخی اخبار مبنی بر تصمیم شرکت مخابرات 
ایران برای جمع آوری و بازپس گیری خطوط تلفن 
ثابت بدون کارکرد و بلااستفاده، اظهار داشت: شرکت 
مخابرات ایران هیچ گونه تصمیمی دراین باره ندارد. 
هم اکنون بالغ بر 6 میلیون خط تلفن ثابت درکشور 

بدون کارکرد است. 

 نبرد جهانی پلیس
 با خلافکاران اینترنتی

فارس| نیروهای پلیس درسراسر جهان نبردی 
بی سابقه را با ســایت های خلافکار آغاز کرده اند تا 
جلوی تجارت اقلام غیرقانونــی و فروش کالاهای 
غیرمجــاز را از ایــن طریــق بگیرند. بــه گزارش 
کامپیورترولد، هزاران نفر درسراســر جهان از این 
ســایت ها که به بخش تاریک وب مشهور شده اند، 
برای خریدوفروش موادمخدر، انواع اســلحه، اقلام 

هرزه نگاری و غیره سوءاستفاده می کنند. 

آیفون 8 تاشو خواهد بود

ایسنا| حق ثبت اختراع برای ساخت یک گوشی 
هوشــمند تاشــو این هفته به اپل تعلق گرفت. به 
گزارش گیزمودو،  سال آینده دهمین سالگرد آیفون 
بوده و اپل قصد دارد تا از محصولی رونمایی کند که 
درصدر تمامی محصولات این کشور قرار گیرد. این 
شرکت از  سال 2013 در فکر ساخت گوشی آیفون 
تاشو بوده و اکنون قصد دارد تا این طرح چندین ساله 
را عملی کند. تفاوت فاحشــی کــه این محصول با 
محصولات پیشین شــرکت اپل دارد، این است که 
درساخت آن از نانولوله های کربنی استفاده خواهد 
شد که همین امر امکان تاشدن آن را میسر می کند. 

 | ایمیل گروه اقتصاد: www.shahrvand-newspaper.ir  |  eghtesad@shahrvand-newspaper.irشنبه ۱5 آبان ۱۳95 | سال چهارم | شماره 985

وزیر راه و شهرسازی گفت: مســائل اجــرای حمل و 
نقل ترکیبی در استان هرمزگان باید به طور جدی مطرح 
و پیگیری شــود و ترکیب ریل و دریا به خصوص در حوزه 
مسافری می تواند موجب توسعه گردشگری شود.  عباس 
آخوندی در نشست شورای حمل و نقل استان هرمزگان با 
تاکید بر اینکه نیاز است به سمت ایجاد بنادر کاملا هوشمند 
گام برداریم، عنوان کرد: در ایــن زمینه باید هدف گذاری 
کنیم و بنادر به صورت یکپارچه هوشمندسازی شوند. وی 
ادامه داد: به اندیشه روشنی برای بنادر نیاز داریم و باید دید 
تجاری و بازرگانی داشته باشــیم و نباید تنها پروژه محور 

باشیم.
 وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکــه هزینه نگهداری 
جاده ها بسیار فزاینده است، تصریح کرد: سهم آزاد راه ها باید 
 هر سال افزایش یابد و از تبدیل جاده ها به آزاد راه استقبال 
 می کنیم و در این صورت ســطح خدمت نیز افزایش پیدا 
می کند. آخوندی با اشــاره اهمیت سیســتم حمل و نقل 
ترکیبی، اظهار داشت: مسائل اجرای حمل و نقل ترکیبی 
در استان هرمزگان باید به طور جدی مطرح و پیگیری شود 
و ترکیب ریل و دریا به خصوص در حوزه مسافری می تواند 

موجب توسعه گردشگری شود.

مدیرکل راه و شهرســازی هرمــزگان از برنامه ریزی 
این مجموعه در قالب پنج بســته برای خدمات رســانی 
به هرمزگانــی ها خبر داد. به گــزارش روابط عمومی راه و 
شهرسازی هرمزگان، غلامحسین شیری در جلسه شورای 
حمل و نقل استان هرمزگان افزود: از مجموعه بسته های 
در نظر گرفته شــده 2 بسته در حوزه راهسازی و سه بسته 
در حوزه شهرســازی برنامه ریزی شده است. او همچنین 
گفت: این اداره کل برنامه اجرایي مناسبي را براي بالا بردن 
رتبه برخورداري اســتان از راه روستایي آسفالته و کاهش 
هزینه هاي اجرایي عملیات راهسازي به عنوان مهمترین 
گام ها براي اقدام و عمــل در اقتصاد مقاومتي مد نظر قرار 
داده است و در این برنامه سعي دارد طي سال جاري با کار 
ویژه جهادي و بهره گیري از توان تلاشگران راه و شهرسازي 
1000 کیلومتر راه روستایي را زیرسازي و آسفالت نماید.

به گفته مدیرکل راه و شهرســازی هرمزگان، تاکنون و در 
فرصت 2 ماهه 476 کیلومتر زیرســازي انجام شده و 265 
کیلومتر آن آسفالت شده اســت که این موضوع علاوه بر 
کاهش هزینه هاي اجرایي ، در حداقل زمان انجام شــده و 
این حجم عملیات اجرایي راه روستایي در استان هرمزگان 

بي سابقه بوده است. 

نماینده عالی دولت در استان هرمزگان گفت: هرمزگان به واسطه 
دارا بودن مرز طولانی آبی مستعدترین استان ساحلی جنوب کشور 
برای تحقق اقتصاد مقاومتی و توسعه فعالیت های اقتصاد مقاومتی 
به شمار می رود. جاسم جادری در سیزدهمین جلسه ستاد راهبری 
و مدیریت اقتصاد مقاومتی استان هرمزگان که با حضور وزیر راه و 
شهرسازی برگزار شد، عنوان کرد: استان هرمزگان در دولت یازدهم 
با وجود همه محدودیت های ناشی از تحریم و کمبود منابع در کشور 
به شهادت آمار در زمینه سرمایه گذاری و ایجاد زیرساخت ها و بهبود 
فضای کسب و کار و افزایش درآمد موفقیت های چشمگیری داشته 
است.وی ادامه داد: هرمزگان در پرتو اقدامات دولت تدبیر و امید و 
در راستای اجرای سیاست های دولت الگوی راستین همزیستی 

و گنجینه ظرفیت های اقتصادی و کارگاه ســازندگی کشور شده 
است.استاندار هرمزگان افزود: هرمزگان با همت و تلاش مدیران و 
مشارکت بالای مردم توانسته رشد شتابانی در مسیر توسعه تجربه 
کند و در برخی شــاخص ها از میانگین ملی پیشی گرفته است.

جادری بیان داشــت: در بخش زیرساخت های حمل و نقل طول 
شــبکه راه های اســتان نزدیک به 600 کیلومتر افزایش یافته و 
توسعه بزرگراه های استان با احداث 137 کیلومتر از اقدامات مهم 
بوده است.وی تصریح کرد: شــبکه ریلی هرمزگان با کارکرد ملی 
و منطقه ای با ظرفیت اسمی 40 میلیون تن توانسته حجم جا به 
 جایی کالا را به 15 میلیون تن برساند و عملکرد بنادر به دو میلیون

 )teu( افزایش یافته است.

سهم آزاد راه های هرمزگان را 
افزایش دهید 

حجم عملیات اجرایي راه روستایي 
در هرمزگان بي سابقه بوده است

افزایش طول شبکه راه های استان به 600 کیلومتر 
ویژهویژهویژه

 قائم مقام دانشکده 
علوم پزشکی بقیه الله: 

هر ایرانی سالانه 400 گرم 
سم همراه با محصولات 
کشاورزی مصرف می کند
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